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جو بایدن و معمای صلح و ثبات در خاورمیانه
ترجمه: حشمت الله رضوی

قسمت پنجم
علائم هشداردهنده پیش رو

در شــرایطی که پس از خروج نیروهــای آمریکا از افغانســتان جو بایدن 
با وضعیت جدیدی در خاورمیانه رو به رو اســت، اشــتباهات و دستاوردهای 
کســینجر می تواند برای وی درس های باارزشــی به همراه داشــته باشد. در 
شــرایطی که بایدن اولویت های مهم تر در دیگر مناطق را در دستور کار قرار 
داده اســت، هدف دیپلماسی خاورمیانه ای وی باید ایجاد یک نظم منطقه ای 
مورد حمایت آمریکا باشــد؛ نظمی که در آن آمریکا دیگر بازیگر مسلط نیست 
هرچند که هنوز هم با نفوذترین بازیگر آن است. چنین نظمی، به عنوان محور، 
نیازمند نوعی موازنه قوا اســت که حمایت آمریکا از متحدان منطقه ای بویژه 

اسرائیل و کشورهای عرب سنی مذهب حافظ آن باشد.
اما بایدن همچنین نیازمند آن اســت تا با بازیگرانی که مایلند نقش سازنده 
ای در تثبیــت نظم خاورمیانه ایفا کنند، همکاری کند. و این نیازمند همراهی 
با حاکمان سیاســی گوناگون و دردسر ســازی از جمله همکاری با عبدالفتاح 
السیســی در مورد غزه، ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه و رجب طیب 
اردوغان در مورد ســوریه، شــاهزاده عربستان ســعودی محمد بن سلمان در 
منطقــه خلیج فارس و با همه آنان برای مهار جاه طلبی های ســلطه طلبانه و 

برنامه هسته ای در حال پیشرفت ایران است.    
تعداد اندکی از این متحدان و طرف ها بر اســاس ارزش های آمریکایی رفتار 
خواهند کرد. علاوه بر این، همچنان که تجربه کســینجر در خاورمیانه نشــان 
می دهد، آمریکا باید احســاس عدالت و انصاف را به انــدازه کافی مورد توجه 
قــرار دهد تا به نظــم جدیدی که قصد دارد ایجاد کند، مشــروعیت دهد. در 
سرتاسر منطقه خاورمیانه، مردم خواستار حکومت های پاسخگو هستند. آمریکا 
نمی تواند امیدوار باشــد این خواســت ها را برآورده کند. چنین هدف گذاری 
دوبــاره فراتر از انتظــار خواهد بود هر چند که آمریــکا نمی تواند آن ها را نیز 

نادیده بگیرد.  
همچنین، پیشــبرد روند صلحی که از رنج کشــمکش اسرائیل و فلسطین 
بکاهد در از میان بردن احساس بی عدالتی در منطقه حایز اهمیت خواهد بود. 
حل و فصل این کشمکش در فهرست اولویت های بایدن در مراتب پایینی قرار 
دارد. بایدن در سال 2014، به عنوان معاون ریاست جمهوری وقت آمریکا، خود 
شــاهد بود که رهبران اســرائیل و فلسطین خطر برای نیل به صلح را ندارند و 
وی تصور نمی کند که با تلاش برای وادار کردن آنان به در پیش گرفتن چنین 
روندی به جاودانگی دســت یابد. وی ادعای نفتالی بنت، نخست وزیر اسرائیل، 
را در مورد پیمان صلح با فلســطینی ها می پذیرد. نفتالی بنت می گوید دولت 
ائتلافی تحت رهبری وی مرکب از نیروهای چپ و راســت در صورت توافق در 
مورد پیمان صلحی که مستلزم ایجاد یک دولت فلسطینی در کرانه غربی و غزه 
باشد، فرو خواهد پاشید. بایدن، همچون کسینجر در سال 1973، معتقد است 
که وضعیت موجود باثبات است. وی همچون کسینجر در سال 1974، معضل 
فلسطین را معضل اسرائیل می داند که باید آن را حل و فصل کنند و مایل است 

هر گونه فشار به منظور تلاش برای حل آن را نادیده بگیرد.
اما نشانه های هشدار دهنده ای وجود دارد. تشکیلات خودگردان فلسطین 
در آســتانه سقوط است: محمود عباس رئیس نهاد خودگردان فلسطین اعتبار 
خود را در میان فلسطینی ها به کلی از دست داده است در حالی که حماس با 
تکیه بر دکترین مقاومت خشونت آمیز روز به روز محبوبیت بیشتری به دست 
می آورد. پیروزی طالبان در افغانستان این ادعای حماس را که راهبرد خشونت 
آمیزش تنها راه آزاد ســازی سرزمین های فلسطینی است تقویت خواهد کرد. 
بعلاوه، مرگ فلســطینی هایی که در رویارویی با ارتش اسرائیل جان خود را از 
دست می دهند به میزانی هشدار دهنده در حال افزایش است و برای نخستین 
بار دولت اســرائیل به عبادت کنندگان یهودی اجازه ورود به مکانی را می دهد 
که میان یهودیان به نام معبد کوه و از ســوی مســلمانان با نام حرم الشریف 
شناخته می شود؛ حرکتی که می تواند بسیار تحریک آمیز باشد. وضعیت بقدری 
شــکننده است که حتی فرار ساده شــش زندانی فلسطینی در سپتامبر خطر 

شعله ور شدن قیام دیگری را به همراه داشت.
ادامه دارد

ویژه

سخنگوی وزارت خارجه با بیان اینکه تاریخ 
سفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
مدیر کل آژانس اعلام شــده و وی به زودی به 
تهران سفر می کند، گفت: گروسی در این سفر 
علاوه بر رئیس سازمان انرژی اتمی با وزیر امور 

خارجه هم دیداری خواهد داشت.
بــه گزارش ایرنا، ســعید خطیــب زاده روز 
دوشــنبه در نشســت خبری اظهار کرد: امروز 
میزبان وزیر خارجه ترکیه در تهران هســتیم و 
وی در این سفر علاوه بر دیدار با همتای ایرانی 
خود، با رئیس جمهــور هم دیدار و گفت و گو 

می کند.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره محور 
مذاکــرات دو طرف در این ســفر گفت: تمرکز 
اصلی ما پیگیری برخی توافقات از قبل صحبت 

شده با ترکیه است.
بــه گفته خطیــب زاده، گســترش روابط 
همکاری های اقتصادی، روابط مرزی، وضعیت 
در شــامات، افغانســتان و قفقاز از محورهای 
رایزنی های وزیر خارجه ترکیه در تهران خواهد 
بود البته امیــدوارم وقت محــدود، کفاف این 

دستور کار طولانی را بدهد.
 وی یادآورشــد: وزیر خارجه ترکیه در این 
ســفر علاوه بر دیدار با همتــای ایرانی خود با 

رئیس جمهوری هم دیدار خواهد کرد.
 فرمانده ایرانی از سوی وزیر دفاع 

سوریه تقدیر شد
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره ادعاهای 
رســانه های خارجی درباره نیروهای مستشاری 
ایران در ســوریه گفت: خبرســازی رسانه های 
صهیونیستی و برخی کشورهای دیگر موضوع 
تازه ای نیســت. روابط ایران و ســوریه از عمق 
و دامنه گســترده ای برخوردار اســت. فرمانده 
مستشاری ایران در سوریه مورد تقدیر وزیر دفاع 

سوریه قرار گرفت و مدالی دریافت کرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین در 
پاسخ به سوالی درباره افتتاح سد ایلیسو ترکیه 
و تاثیرات زیست محیطی آن گفت: موضوعات 
مرزی و مربوط به مدیریت آب های مشــترک 
یکی از موضوعات و محورهای سفر وزیر خارجه 

ترکیه به ایران است.
وی با اشــاره بــه اهمیت موضــوع آب در 
منطقه اظهار کرد: ســد اشاره شده بر روی رود 
دجله اســت که به خلیج فارس می ریزد و همه 

کشورهای پایین دست از آن متاثر می شوند.

 درباره  آب باید جهانی فکر کرد و 
مشترک تصمیم گرفت

این دیپلمات عالیرتبه کشــورمان ادامه داد: 
بخشــی از مدیریت جهانی آب داشتن رویکرد 
مشترک و موضوع حقابه است. باید جهانی فکر 
کرد و مشترک تصمیم گرفت. چنین موضوعاتی 
را بایــد از نگاه و تصمیم منطقــه ای مدیریت 
کرد چون در بلندمدت تاثیر منطقه ای خواهد 

داشت.
خطیب زاده خاطرنشــان کرد: کشــورهای 
منطقــه با بحران های زیســت محیطی مواجه 
هســتند و با ایجاد این سدها بحران ها شدیدتر 

شده و موجب افزایش ریزگردها می شود.
مراودات فنی ایران وآژانس مثل 

همیشه در مسیر خوبی قرار دارد
 ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به 
سوالی درباره سفر مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به ایران گفت: آقای گروسی مراودات 
بسیار نزدیک را هم با سازمان انرژی اتمی و هم 

با سفارت ایران در وین دارند.
وی اضافه کرد: از گروسی برای سفر به تهران 
دعوت شده و تاریخ هم برای سفر پیشنهاد شده 
و به زودی انشــاءالله عــازم ایران خواهند بود و 

منتظر پاسخ ایشان هستیم.
 خطیب زاده با بیان اینکه مراودات فنی ایران 
و آژانس مثل همیشه در مسیر بسیار خوبی در 
جریان است،  گفت: اگر گروسی پاسخ تاریخ ما 
را بدهند، در این ســفر علاوه بر رئیس سازمان 
انرژی اتمی با وزیر امور خارجه هم دیدار خواهند 

داشت.
 خطیب زاده افزود: باید اجازه داد این روابط 
در مســیر عادی خودش ایــن ادامه پیدا کند. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال 
خبرگزاری فرانســه مبنی بر اینکه  آیا در سفر 
باقری به اروپا، طرفین درباره مذاکرات به جمع 
بندی رسیدند، گفت: بررسی ها به جمع بندی 
رسید و در گفت و گو با اعضای1+4 درباره تاریخ 

مذاکرات به توافق رسیدیم.
وی بــا بیــان اینکــه بر اســاس این جمع 
بنــدی،  گفت و گوها  ادامه خواهد یافت، گفت: 
تحریم هایی که بعد از 2017 و خروج ترامپ از 
برجام به صورت یکجانبه و فراسرزمینی به مردم 
ایران تحمیل شــد، یکجا برداشــته شود. البته 
اختلافاتی در ۶ دور مذاکره بوده که همه اینها 

مورد بررسی قرار گرفت.

خطیب زاده یادآور شــد: نیت و حرف های 
ایــالات متحــده را شــنیدیم کــه مایلند به 
اعضای1+4 بپیوندند اما برای ما رفع تحریم ها، 
اطمینان از رفع تحریم ها و راستی آزمایی مهم 
است که همه اینها در فرایند بررسی جمع بندی 
شــده و در گفت و گوها مورد تاکید قرار گرفته 

است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به 
سوالی درباره اظهارات رئیس جمهوری آمریکا 
درباره برجام و موضوع فروش نفت ایران اظهار 
کرد: البته نیت و خواســت آمریکا بازگشت به 
برجام است اما آنچه برای جمهوری اسلامی ایران 
مهم است این است که ایالات متحده نشان بدهد 
به طور موثر و قابل راســتی آزمایی تحریم هایی 
که به صورت یکجانبه، غیرقانونی و فراسرزمینی 
علیه ملت ایران تحمیل کرده مرتفع می شود و 
این مهمتر از نیت و خواستی است که مدام ما 
از واشنگتن می شنویم.  این دیپلمات عالیرتبه 
خاطرنشــان کرد: ما هیچ وقت گفت و گوها را 
بر اســاس خوش بینی یا بدبینی نچیدیم، آنچه 
برای ما مهم اســت واقعیت های بر روی زمین 
هست و این چیزی است که ما پیگیری خواهیم 
کرد.  وی یادآورشد: اتفاقاً چیزی که بایدن گفته 
بیش از همه نشــان می دهد که چقدر دنیا به 
هم متصل است و هیچ کشوری از هیچ بازاری 
قابل حذف نیســت.  خطیب زاده افزود: ایالات 
متحده بیش از چهار دهه است که تمام تلاش 
خود را کرده به نوعی ایران را از بازارهای جهانی 
خــارج کند اما هر روز کمتر نتیجه گرفته و آن 
هم به خاطر جوانانی است که به صورت خلاق 
کار می کنند و هیچ سدی در مقابل شان نیست 
آنها هرچقدر تلاش کنند چند گام از جوانان ما 

عقب هستند.
 رفتار بایدن به دقت ارزیابی می شود

خطیــب زاده گفت: آقای بایــدن رفتارش 
به دقت توســط تهران ارزیابی می شود و ما در 
وین بر اســاس همین گفته ها و رفتارها، گفت  
و گوهایمان را جلو خواهیــم برد و تضامین را 

خواهیم خواست.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره 
اظهارات فیصل فرحان وزیر خارجه عربســتان 

مبنی بر منتفی نشدن برقراری کنسولگری دو 
کشور گفت: تحول جدیدی شکل نگرفته است و 

منتظر اراده جدی طرف مقابل هستیم.
وی درباره محور گفــت و گوهای باقری در 
ســفر اخیر اروپایی گفت: سفر معاون سیاسی 
وزارت خارجه به کشــورهای اروپایی شــامل 
انگلیس، فرانســه، آلمان و اســپانیا در جایگاه 
معاونت سیاسی انجام شد. اما چون آقای باقری 
مذاکره کننده ارشــد هستند، بخشی از گفت و 

گوها به مذاکرات وین اختصاص پیدا کرد.
سخنگوی وزارت امورخارجه در پاسخ به ایرنا 
درباره آخرین وضعیت طلب ایران از انگلیس و 
پیگیری این موضوع در سفر آقای باقری به لندن 
گفت: عمــده بحث ما با انگلیس موضوع روابط 
دوجانبه اســت و یکی از موضوعــات دوجانبه 
بدهی 4 دهه ای انگلیس به ایران اســت که هر 
بار به هر بهانه ای این پرداخت به تعویق افتاده 
است. وی افزود: طبق قوانین محلی و دادگاه های 
انگلیس، باید این بدهی ها پرداخت شود و این 

امر مطالبه و پیگیری شد.
خطیب زاده مســائل دوجانبــه، منطقه و 
مذاکرات را ســه محور گفــت و گوهای باقری 
در اروپــا عنوان کرد و گفــت: معاون وزیر امور 
خارجه در این سفر با مسئولان روابط دو جانبه 
این کشــورها هم نشســت هایی داشته است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماســی درباره اظهارات 
یک مقام آلمانی مبنی بر اینکه گفت و گوها از 
جایی باید آغاز شود که تفاهم نشد، گفت: آنچه 
برای ما مهم است این است که چگونه به توافق 
خوبی در وین دسترسی پیدا کنیم. اینکه از کجا 
گفت و گوها در وین شــکل بگیرد موضوع کم 
اهمیت تر است.ایالات متحده باید رویکرد خود 

را برای اطمینان به ما تغییر دهد.
خطیب زاده همچنین در پاســخ به سوالی 
دربــاره برگزاری رزمایش رژیم صهیونیســتی، 
آمریــکا و برخی کشــورهای منطقــه گفت: 
جمهوری اسلامی نســبت به ثبــات در منطقه 
تاکید دارد و به دنبال این هستیم ثبات منطقه 

به هم نخورد. 
وی افــزود: نفس اینکه برخی کشــورهای 
منطقه با ریشــه  ترور و ناامنی در منطقه یعنی 

رژیم صهیونیستی همراه شوند، مذموم است اما 
اطمینان می دهم جمهوری اسلامی در سطحی 
از ثبات و اقتدار است که همه می دانند نباید به 

آن نزدیک شوند.
در حال آزادسازی تدریجی منابع 

کشور هستیم
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به 
سوال دیگری درباره  آزادسازی سه و نیم میلیارد 
دلار از منابع ایران در خارج از کشور گفت: ما در 
شرایط تحریم اطلاعات ریز به کسی نمی دهیم 
البته بانک مرکزی اگر مصلحت بداند این موارد 

را خواهد گفت.
 خطیــب زاده اظهار کرد: ما منابع متعددی 
در خارج از کشــور داشتیم و داریم که در حال 
آزادســازی تدریجی آنها هســتیم و به صورت 
تدریجی هم وارد چرخه اقتصاد شدند. هم اینکه 
امروز کالای اقتصادی وارد کشور می شود یعنی 
همه اینها به تدریج وارد می شوند و تنها هم از 
یک منبع نبودند و اجازه بدهید در همین حد 
بســنده کنم.  وی در پاســخ به  سوالی درباره 
ادعای گروگانگیری در یمن از اعضای ســفارت 
آمریکا گفت: از جزییاتی که گفتید شخصا مطلع 
نیســتم. اما انصارالله و دولت نجات ملی یمن تا 
امروز مســئول بوده و براساس این مسئولیت تا 

امروز کشور را به درستی اداره کرده است.
سفارتخانه های ایران پناهگاه مردم 

هستند
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره مشکل 
به وجود آمده برای جمعی از شهروندان ایرانی 
در مرز بلاروس و لهستان گفت: سفارتخانه های 
ما در کشورهای خارجی فارغ از هر ملاحظه ای 
که اتباع چگونه و چرا گرفتار شــده اند، بعد از 
اینکه مشکلاتشان را متوجه می شوند به کمک 
این اتباع می شتابند. وی با بیان اینکه همکاران ما 
فارغ از بی توجهی هموطنان به همه هشدارهای 
وزارت خارجه به آنها کمک می کنند، تاکید کرد: 
سفارتخانه های ایران پناهگاه مردم هستند اما به 
مردم هشدار می دهم مراقب قاچاقچیانی باشند 
که با وعده های توخالی، بعضا آنها را به جاهای 
خطرناک می برند که حتی نمی توانیم پیدایشان 

کنیم.

سخنگوی وزارت امورخارجه خبر داد

دعوت گروسی به تهران
پول های بلوکه شده ایران به تدریج درحال آزادسازی است

آژانس بین المللی انرژی اتمی روز دوشــنبه با تائید دریافت دعوتنامه 
ایران برای ســفر مدیرکل این ســازمان به تهران اعــلام کرد که تاریخ 
انجام این سفر در حال نهایی شدن است. به گزارش ایرنا، لارنس نورمن 
خبرنگار ارشد وال استریت ژورنال با اعلام این خبر در توئیترش افزود که 
به گفته منابع آگاه، بخشی از علت تاخیر این سفر به دلیل بیماری وزیر 
امور خارجه ایران بوده که مدیرکل آژانس خواســتار ملاقات با وی بوده 
است. گروسی پس از انتشار سلسله گزارش های تحریک آمیز علیه برنامه 

اتمی ایران، فشــارها برای دیدار با مقامات ارشد جمهوری اسلامی ایران 
را افزایش داده اســت. او مهرماه گذشته در گفت وگو با نشریه فایننشال 
تایمز خواســتار ملاقات با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران 
شــد تا درباره موضوعات مربوط به فعالیت های هســته ای ایران با وی 
رایزنی کند. وی مدعی شــد: من به این تماس در ســطح سیاسی نیاز 
دارم. این )درخواســت( اجتناب ناپذیر اســت چون بدون آن نمی توانیم 

یکدیگر را درک کنیم.

تایید دعوت گروسی توسط آژانس

به گــزارش خبرنگار ما، در دنیایي که با تحریم هاي ظالمانه 
انتظار می رفــت تولیدکننده ایراني به ســتوه بیاید اما مدیران 
جهادي با اندیشــه جوان با تکیه بر اصــول اقتصاد مقاومتي و 
رویکردي جهادي توانســتند دست شرکت هاي دانش بنیان را 
گرفته و براي تولید داخل فرصت هاي بي نظیر بســازند و از این 
رهگذر به پایداري تولید کمک کنند و پرچم پیشــتازي اقتصاد 
دانــش بنیان را بلند کرده و برتارک میهن به افتخار بایســتند. 
یکي از این ایســتگاه هاي فرصت ساز، بازرگاني مس ایران است 
که با بومي ســازي بیش از 4 هزار و 878 قطعه، توانست یکي از 
ارکان مهم اصول اقتصاد مقاومتي را به تصویر عملي بکشــند. 
دکتر محمدصابر شاهنوش، مدیرعامل شرکت خدمات بازرگانی 
معــادن و فلزات غیرآهنی )بازرگاني مس ایران( در این راســتا 
با اشاره به فرصت ســازي بي نظیر اقتصاد مقاومتي در بازرگاني 
مس ایران با اجراي سیاست کلان بومی سازی قطعات خارجي 
و قطع وابســتگی مي گوید: ســاخت داخل 3300 قطعه و کالا 
برای شــرکت ملی صنایع مس و واحدهای وابســته در ســال 
99 و 1578 قطعه در نیمســال اول سال جاری توسط شرکت 
»خدمات بازرگانی معادن و فلزات غیرآهنی« انجام شــده است 
که همکاری و همت صنعتگران ایرانی به ویژه شرکت هاي دانش 

بنیان با بازرگاني راهگشا بوده است. 
وي با بیــان این مطلــب تاکید می کند: شــرکت خدمات 
بازرگانــی معادن و فلزات غیرآهنی به عنوان یک شــرکت فني 
مهندســی و بازرگانی در موضوع بومی ســازی و تامین قطعات 
مورد نیاز صنعت مس کشور از جایگاه با اهمیتی برخوردار است 

و در نهضت داخلی سازی قطعات خارجي در سکوی برتر ایستاده 
و با رویکردي جهادي، فرصت سازي قابل توجهي براي پیشتازي 
اقتصاد دانش بنیان ایجاد کرده و توانسته است از توان داخلي به 

نحو موثر استفاده کند. 
تامین 20 هزار قلم کالا با اتکا به توان داخل  

مدیرعامل شــرکت خدمات بازرگانی مس در ادامه با اشاره 
به اهمیت شــرکت هاي دانش بنیان به عنــوان یکي از مظاهر 
و موثرترین مولفه هاي اقتصاد مقاومتي افزود: امروزه شــرکت 
بازرگاني به اتکاي همین توان داخل، سالانه بیش از 20 هزار قلم 
کالا را با حضور بیش از 7 هزار تامین کننده فعال در وندور لیست 
خود در قالب 1700 گروه  کالایی تامین کرده اســت و در این 
راستا با بهره مندی از یکپارچه ترین نرم افزارهای تخصصی تامین 
کالا و خدمات و شــبکه دفاتر تخصصــی در منطقه جغرافیایی 
مجتمع هاي مس و اســتان های مهم بازرگانی و صنعتی کشور، 
توانسته این ماموریت مهم را انجام دهد و به عنوان یک برند در 

حوزه بازرگانی، تامین و تدارکات صنایع معدنی مطرح شود.
مثلت وحدت مهندسی

 رمز فرصت سازي اقتصاد دانش بنیان  
محمدصابر شاهنوش فروشاني در این گفت وگوي تخصصي 
با اشاره به ایجاد مثلت وحدت مهندسي در بازرگاني مس افزود: 
شــرکت خدمات بازرگانی در راســتای توســعه ساخت داخل 
قطعات و کالاها و با تکیه بر سیاست درون زایي اقتصاد مقاومتي 
با بهره گیري از مثلث وحدت مهندســي مابین مهندسین فني 
بازرگاني، دفتر فني مجتمع ها و تجربه و توان تخصصي واحدهاي 

صنعتي و شرکت هاي دانش بنیان، توانست قطعات قابل توجهی 
را برای شــرکت ملي صنایع مس ایران در قالب ساخت داخل، 
تامین نموده و به مجتمع هاي سرچشمه، شهربابک، خاتون آباد، 
سونگون و چهل کوره ارسال نماید که از نظر مقایسه عملکردی 
در ســه سال اخیر با در نظر گرفتن مشکلات و معضلات جنگ 
اقتصادی و شرایط ســخت کرونایي ، برای یک واحد بازرگانی، 
قابل توجه و شایسته قدردانی از همکاران متخصص من در این 
شرکت می باشد که به عنوان مهم ترین سرمایه و توانمندی این 

شرکت در تحقق این امر موثر بوده است.
پذیرش ریسك مهندسی

 معکوس همان رویکرد جهادي است 
دکتر شاهنوش در ادامه این گفتگوی تخصصی تصریح کرد: 
باتوجه به رویکرد کلی کشــور به تمرکــز بر اقتصاد مقاومتی و 
افزایش تنوع و حجم تولیدات داخل، تعامل بین ارکان مختلف 
تولید )طراحی، ساخت، بازرسی، بازرگانی و قرارداد و بهره بردار( 
از لحاظ تقسیم پذیرش ریسک، موضوعی مهم و اجتناب ناپذیر 
اســت، چراکه کالایی که تا به حال به صــورت وارداتی با زمان، 
کیفیت و قیمت مشــخص تامین می شــده، امروز مهندســی 
 معکوس شــده و پروسه  های طراحی، ســاخت، کنترل و تست 
و غیره خــود را می طلبد که این امر خــود می تواند ارکان یاد 
شده را متوجه ریسک هایی در زمان تامین، قیمت و کیفیت، تا 
حصول نتیجه مطلوب نماید. لذا قطعا پذیرش ریسک مهندسی 
معکوس، همان رویکرد جهادي در اصول اقتصاد مقاومتي است 

که در بازرگاني مس پله به پله طي مي شود. 

تبدیل چالش ها به فرصت های ماندگار 
در جنگ اقتصادی 

مدیرعامل شرکت خدمات بازرگانی معادن و فلزات غیرآهنی 
در ادامه این گفت وگو یادآور شــد: شرکت خدمات بازرگانی در 
مســیر رشــد و ارتقای ظرفیت ها و توانمندی های خود همواره 
با چالش هایی دســت و پنجه نرم کرده اســت و بسیاري از این 
چالش هــا را به فرصت هاي ماندگار تبدیل کرده اســت که این 
فرصت هاي ایجاد شــده مسیر را براي ســال هاي آتي هموارتر 

ساخته است. 
وي افزود: از جمله مهم ترین چالش هایی که در چند ســال 
اخیر بر کل صنایع تولیدی و بازرگانی در کشــور سایه افکنده، 
می توان به مســائل ناشــي از نقض برجام و تشــدید تحریم ها 
و کاهش قــدرت چانه زنــی در تعاملات بــا تولیدکنندگان و 
تامین کنندگان خارجــی )به خصوص در اخذ تضامین از آن ها( 
اشــاره کرد چرا که براي هر مهندســي معکوس داشتن نمونه 

اصلي جزو الزامات مهندسي است. 
دکتر شــاهنوش یادآور شد: مشکلات به وجود آمده ناشی از 
کرونا و نامنظم شدن زمان های حمل کالا در کشورهای مختلف، 
ایجاد تاخیرات کنترل نشــده در زمان بندی تامین و ســاخت 
قطعــات و کالا برای این شــرکت و نیز بــرای تامین کنندگان 
پایین دســت از جمله دیگر مشکلات بوده اســت که اکثر این 
چالش ها و مشکلات که می توانست به یک تهدید جدی تبدیل 
شود به یک فرصت ماندگار در جنگ اقتصادی تبدیل شده است. 

تشکیل کارگروه تخصصي ساخت داخل 
براي ارتقای کیفیت 

مدیرعامل شرکت خدمات بازرگانی معادن و فلزات غیرآهنی 
در ادامه یادآور شــد: تلاش مستمر و بدون وقفه در رسیدن به 
اهداف تعریف شده در اقتصاد مقاومتی و تولید داخل، حرکت به 
ســمت تسهیل فرآیندهاي حوزه ساخت با تقویت کارگروه های 
ویژه ساخت داخل، تمرکز بر شناسایي شرکت هاي دانش بنیان 
و حضــور در نمایشــگاه ها و برگزاری میزهــای تخصصی در 
جهت بومي ســازي اقلام مورد نیاز خطــوط تولید مس با یاري 
مجتمع های تولیدکننده. ارتقای سطح کیفی تولیدکنندگان و 
ســازندگان داخلی با به کارگیری دانش فنی مهندسان و کادر 
فنی واحدهای بهره بردار، توســعه زیرســاخت های فن آوری و 
اطلاعات به عنوان جزء لاینفک توســعه و پیشرفت در راستای 
بهبود و ارتقای ســامانه های تخصصی بازرگانی و غیره از جمله 

مشــخصه های یاد شــده به شــمار می رود. ضمن آنکه افزایش 
رضایت منــدی ذینفعــان که یکی از موارد اصلــی آن، افزایش 
سود آوری و ثروت آفرینی، همیشه به عنوان یکی از اهداف اصلی 
مطرح اســت و همکاران من در بازرگاني در بهره برداري بهینه 
از این فرصت ها تلاش می نمایند. دکتر شــاهنوش اضافه کرد: 
از دیگر اقدامــات مهم، تعامل با مراکز تحقیقاتی، پژوهشــی، 
دانشگاهی و شرکت های دانش بنیان به منظور تسریع و تقویت 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و افزایش دامنه کالاهای تامینی 

از تولیدات داخل کشور است.
حمایت از تولید داخل

 در مسیر چشم انداز جهانی صنعت مس
دکتر شاهنوش در ادامه این گفت وگوي تخصصي افزود: طبق 
بررسي هایي که بر روي قطعات ساخت در سال 99 انجام گرفته 
اســت با بومی ســازي هر قطعه خارجي  با در نظر گرفتن 80 
درصد عمق ساخت داخل، آن قطعه ۶3 درصد ارزان براي مس 
تمام شده است و در هر قطعه از خروج 91 درصد ارز جلوگیري 
شده است و این عملکرد بسیار درخشاني براي ارکان مدیریتي 
و کارشناسان و مهندسان صنعت مس می باشد.  دکتر شاهنوش 
در ادامه با اشــاره به استراتژیک بودن صنعت مس در جهان و 
اهمیت بسیار بالاي این صنعت در مدیریت منابع ارزي به عنوان 
یکي از الزامات اقتصاد مقاومتي خاطرنشــان کرد: برای داشتن 
چشــم اندازی واقعی، توجه به نفش صنایــع معدنی بخصوص 
صنعت مس در جهــان و ایران لازم و ضروری اســت. صنعت 
مس با تولیــد جهانی حدود 23 میلیون تن در ســال 2019، 
به عنوان یکی از فلزات پرمصرف و استراتژیک مورد توجه است 
که البته با رشد روزافزون استفاده از فلز مس در صنایع مختلف، 
به خصوص در صنعت خودرو در سال های آتی، بر نیاز به مصرف 
آن افزوده خواهد شد که با توجه به جایگاه هفتم ایران در جهان 
از نظر ذخیره خالص مس، می توان به اهمیت اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعی این صنعت و روند افزایشی مصرف در سال های آتی 
آن پی  برد و این نویدبخش توســعه و چشم اندازی روشن برای 

این صنعت و شرکت های پایین دستی آن است. 
وي در ادامه با اشاره به جایگاه مس در مدیریت منابع ارزي 
گفت: در شــرکت مس تلاش شده است با بومی سازي کالاهاي 
خارجي از خروج ارز به نحو شایسته جلوگیري شود و از طرفي 
بــا افزایش صادرات محصول نهایي براي کشــور ارزآوري قابل 

توجهي داشته باشد. 

دکتر محمدصابر شاهنوش، مدیرعامل بازرگانی مس ایران خبر داد:

فرصـت سـازي اقتصـاد مقاومتي در بازرگاني مـس 
پيشتازي داخلی سازی قطعات خارجي و اقتصاد دانش بنيان در صنعت مس

دکتر محمدصابر شــاهنوش، مدیرعامل شــرکت خدمات بازرگاني 
معادن و فلزات غیرآهني )بازرگاني مس ایران( در گفت وگویي تفصیلي 
با خبرنگار ما با اشــاره به فرصت ســازي بي نظیر اقتصاد مقاومتي در 
بازرگاني مس ایران با اجراي سیاست کلان بومی سازی قطعات خارجي و 
قطع وابستگی گفت: ساخت داخل ۳۳00 قطعه و کالا برای شرکت ملی 
صنایع مس و واحدهای وابسته در سال ۹۹ و همچنین 1578 قطعه در 
6 ماهه اول سال 1400 توسط شرکت »خدمات بازرگانی معادن و فلزات 
غیرآهنی« انجام شده است که همکاری و همت صنعتگران ایرانی بویژه 

شرکت هاي دانش بنیان با بازرگاني راهگشا بوده است. 




